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El darrer 23 de gener s ’entregä als assistents a la commemora- 
ciö del vinte aniversari del Cine Club Sabadell, que celebrarem a 
l ’Auditori de la Caixa d ’Estalvis de Sabadell, la memöria- 
manifest que reproduim a continuaciö:

X j ’actual Cine Club Sabadell neix amb la creado de la Secció 
de Cine-Estudi del que fou el Cine Club Sabadell dels anys cin- 
quantes i començaments dels seixantes. Cal dones considerar com 
a primera sessió del nostre Cine-Club la que inicié les activitats 
d’aquesta Secció de Cine-Estudi, CASQUE D’OR, de Jacques 
Becker, el 23 de gener del 1964. Estern dones celebrant el vinté 
aniversari de l’Entitat.

La nostra és una feina amb antecessors: primer, els “ Amies del 
Cinema” , Entitat fundada abans de la guerra civil i que va fun
cionar fins als anys cinquantes (és a dir, vint anys, sense comptar 
el tall que va representar la guerra), i, després, l’antic Cine-Club 
Sabadell, l’anterior a la creació de la Secció de Cine-Estudi, que 
es mantingué en actiu durant els deu anys següents. Es pot ben 
dir, per tant, que, a partir dels anys trentes, la nostra ciutat ha 
comptât, gairebé sempre, amb una Entitat dedicada exclusiva- 
ment a la cinematografía. Les esmentades han estât Entitats dife- 
rents, però, totes tres han contribuit, d’alguna manera, a l’afec- 
ció que pel cinema s’hagi pogut crear a Sabadell.

L’any 64, neix, dones, el nostre Cine-Club. No són ja els anys 
del primer apogeu cine-clubístic -el de la conscienciació- que ha 
tingut lloc una década abans (el Cine Club Monterols, per exem

ple, es fundé l’any 53). Són, però, els del segon, quan es recullen 
els résultats. L’irreversible inici del declivi d’una determinada 
idea del cine-clubisme es produeix uns quants anys després. Sor- 
tosament, nosaltres estem ja consolidats. La continuítat, que no- 
més té sentit si es pot mantenir fidel als principis que la confor
maren, esté assegurada. Perqué, si d’una cosa ens podem sentir 
satisfets, és d’haver agafat el relien a temps i de mantenir-nos en 
la mateixa línia vint anys més tard. És per aixó que el nostre Cine- 
Club és important: no som el résultat dels sotracs dels temps 
-encara que el temps, ciar, també ens han sotraguejat- ni una En
titat que ha anat canviant de rumb a mesura que els aires canvia- 
ven de direcció. Som bésicament, el mateix que érem: un Cine- 
Club combatiu i partidista que defensa no només un déterminât 
cinema, sinó, sobretot, una determinada manera de mirar-se’l.

DE
CINE-CLUBISME

Combatiu i partidista. Ja des del nostre naixement, ens hem 
alineat al costat de l’estil i del gust; hem reivindicat, si bé sense ex
trémismes, el cinema d’autor, i hem tingut una especial predilec- 
ció, gens exclusivista, pel cinema nord-americé. I des de sempre, 
no només ara, quan aixó sembla haver-se mig posât de moda. 
Defensévem Ford i Hawks aleshores, oposant-nos al que en deien 
“ cinema de missatge” . I hem de seguir fent-ho, perqué una acti
tud de combat es fa, a casa nostra, cada vegada més indispensa
ble. Estem a favor d’un déterminât cinema, en refusem un altre. 
Si cal, informem, però no som ecléctics. Som puristes, perqué 
pensem que només hi ha una manera de fer la feina ben feta: fer
la bé. La puntualitat a l’hora de començar els actes, les bones 
condicions de projecció i el més escrupolôs respecte a la pel.licula 
projectada, per exemple, no són anéedotes. Només aixi, la feina 
pot arribar a tenir, més tard o més d’hora, uns résultats. La resta 
és pura ficció. I estimem el cinema. Ens sentim emotivament pro
pers d’homes que viuen a milers de quilòmetres de disténcia i, en 
canvi, Iluny de gent que és ben a prop nostre.

Al llarg de vint anys, han passât moites coses. No volem pas fer 
creure a ningù que som una pedra immutable. S’han variât crite- 
ris, s’han polit apreciacions, s’han précisât judicis. Sobretot, s’ha 
racionalitzat cada vegada més la feina que, des d’un punt de vista 
funcional, ha guanyat molt d’aleshores ençé. Tanmateix tot aixó 
és positiu i lôgic. Corn també ho és que hégim passât per diferents 
dificultats -algunes d’elles greus. Dificultats vingudes de l’exte- 
rior, quan l’espectre social o les condicions de treball a la ciutat 
ens han estât desfavorables. Però sorgides a vegades dins de la 
mateixa Entitat, quan, per diferéneies de criteris o per manca de 
gent a la Junta, el Cine-Club s’ha trobat en algún perillós “ im
passe” .

N’hi hagué un l’any 70. Un altre, el 74. En sortiem cada vega
da rellançats. Hi havia una tasca a fer, calia mantenir viva l’Enti- 
tat. Aixó mai no es va questionar.

No fern proselitisme. Hem programat sempre allò que hem cre- 
gut interessant i ho hem fet, primer que tot, per beneficiar-nos-en 
nosaltres mateixos. Som homes de cinema i el nostre Cine-Club 
és, abans que res, un centre d’investigaciô cinematogréfica. Aixô 
no vol pas dir prescindir del públic. Vol dir just el contrari: una 
feina amb projecció pública -com la nostra- mantindré la seva 
continuítat només si els qui la porten a terme tenen un real interés 
per aquesta feina i no pel possible éxit popular que pugui tenir la 
seva difusió. Que tenim raó ho demostren els fets. Bona part de 
les causes del buit cine-clubistic dels setantes cal buscar-la en el fet 
que tants i tants cine-clubs s’haguessin dedicat bastant més a tas
ques messiéniques que no pas estrictament cinematogréfiques.

Un grup dirigent ha de ser compacte. A partir del 74, per exem
ple, per la Junta de l’Entitat només hi han passât 10 persones. La 
junta més nombrosa d’aquests deu anys ha estât constituida per 7 
membres, però hi ha hagut cursos en qué n’hi havia 4. Actual- 
ment som 5. El qui fa més temps, fa 11 anys que en forma part. 
El qui en fa menys, 4. Hi ha qui d’això en diu immobilisme. No
saltres en diem efectivitat.

Hem estât sempre oberts a assessorar i ajudar tothom qui ens 
ho ha demanat. Ens hem desplaçat per diversos indrets de Cata
lunya per fer presentacions, col.loquis o cine-fòrums. Hem aju-
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dat a muntar sessions de cinema a diferents Entitats ciutadanes. I 
tot això ho hem fet -i ho fern- perqué assumim unes responsabili- 
tats envers la cultura cinematogràfica que no son negligibles.

El cinema és un art indeslligable de les altres. No el concebim 
com una cosa afilada, sino com a part d’un conjunt. Per això, no 
hem analitzat el fet cinematogràfic només des d’un punt de vista. 
Són exemples clars, en aquest sentit, el cicle Jean Cocteau (curs 
78-79) que es dedicà tant a l’estudi de l’obra filmica corn al de 
l’obra literaria de l’autor; el cicle “ Cinema musicali música de ci
nema a l’entorn de l’Oscar’’ (82-83), que constà de cinc concerts 
de piano, a càrrec de Joan Pineda, que donaren una visió general 
de l’evolució d’aquest aspecte del cinema; o, per no fer massa 
llarga la llista, el mateix cicle Jacques Prévert que tenim pensât 
per al mes de febrer vinent.

Aquesta noció globalitzadora de les arts ens ha portât sempre a 
desitjar la col.laboració amb d’altres Entitats, que puguessin 
aportar a la feina la seva visió, lògicament diferent i enriquidora. 
Tanmateix aqüestes col.laboracions no sempre han estât un éxit. 
De nosaltres va partir la idea de crear a Sabadell, el curs 76-77, un 
grup d’Interentitats que es pogués plantejar una tasca col.lectiva. 
Els résultats foren decebedors: la falta de constància de la majo- 
ria de les Entitats, que van anar deixant d’assistir progressiva- 
ment a les reunions de treball, invalidà el projecte. Fa uns anys, 
vam fer un programa de cinema els dilluns a la nit, a Ràdio Saba
dell. Durà només alguns mesos; la direcció de l’emissora conside- 
rà que el nostre.no era un programa el suficientment comercial. 
Ara, però, els actuals dirigents de Ràdio Sabadell s’han tornat a 
posar en contacte amb nosaltres i és possible que, en un futur, hi 
pugui tornar haver un treball en comú. 1 finalment, no ens en- 
tenguérem amb l’Escola d’Estiu del Vallès Occidental, on vam 
impartir dues vegades el curset “ Didáctica del cinema a la segona 
etapa’’: els seus criteris i els nostres esdevingueren aleshores 
-d’això fa uns tres anys-inassociables.

Hem col.laborat, però, amb d’altres Entitats de manera fructi- 
fera i continuada: amb la Caixa d’Estalvis de Sabadell -i especial- 
ment amb el seu departament de l’Obra Cultural-, que ens ha 
ajudat econòmicament diverses vegades, ha co-organitzat alguns 
cicles amb nosaltres i ens ha cedit sempre el seu Auditori, on ha- 
bitualment hem fet les pel.licules de 16 mm. (l’Ajuntament ens 
cedeix el seu Teatre Municipal, on fern les de 35); amb l’Alliance 
Française de Sabadell, Entität divulgadora de la llengua i la cultu
ra franceses, amb qui col.laborem des de fa ja nou anys en quasi 
tots els cicles i les sessions de cinema francés; i amb la revista 
d’Arts i Lletres “ Quadern’’, on publiquem dues pàgines de co- 
mentari cinematogràfic des de fa més de quatre anys. I hem orga- 
nitzat conjuntament actes o bé sessions amb l’Omnium Cultural 
de Sabadell, amb l’antic Patronat del Teatre Municipal “ La Fa
rándula’’, amb les escoles del CEPEPC de Sabadell, etc.

L’obertura a la nostra ciutat d’una delegaciô de la Filmoteca 
de Catalunya va significar el curs passât un seriós problema per a 
nosaltres, en coincidir un dia de sessió seva i nostra i en 
crear-se’ns dificultats de contractació -per coincidéncia de 
material-, la quai cosa ens obligà a fer, els ùltims mesos del curs, 
una programació de circumstàncies. El conflicte, però, creiem 
que s’ha resolt i que s’ha arribat a una satisfactòria solució de 
compromis que consisteix a organitzar en col.laboració una de les 
sessions de Filmoteca i a comunicar-nos, els uns als altres, els res- 
pectius projectes de programació amb l’antelaciô suficient. Per 
definició. Cine Club Sabadell es felicita de la preséncia d’una de
legaciô de la Filmoteca a la ciutat.

Aquest treball continuât i ininterromput durant, per ara, vint 
anys, no hagués estât possible sense l’ajut i les facilitats que hem 
tingut sempre per part dels tres empresaris de cinema comercial 
que hi ha a Sabadell, amb un dels quais, a més, vam treballar du
rant una época (del curs 69-70 al 72-73) molt estretament: bona 
part de les nostres sessions es feren llavors en un dels seus locals, 
el Cineart Alcázar i co-programàrem, durant un temps, les ses
sions habituais d’aquesta sala.

BROkKN BLOSSOMS (LIRIOS RO LOS), 1919, de l).VV. Oriffilh film projeetat 
en la commemoraeió, acompanyal al piano per Joan Pineda.

Des del 23 de gener del 64, fins avui. Cine Club Sabadell ha or- 
ganitzat quasi un centenar de cicles, mini-cicles, mostres, “ week
ends’’, etc., la majoria dedicats a l’obra d’un autor, però també 
alguns dedicats a cinemes nacionals, moviments cinematográfics, 
générés, actors,... Sempre els cicles programats han estât tan am
plis com les possibilitats ho han permés. Mai, per tant, no se n’ha 
retallat cap ni s’ha fet més curta una mostra que s’hagi pogut fer 
més vasta (el cicle Laurei i Hardy, per exemple, que inicià el curs 
80-81, constà de 104 films). Hem servat, sempre que ha estât pos
sible, l’ordre cronològic, convençuts com estem que és la millor 
manera de comprendre l’evoluciô de qualsevol obra artistica.

S’han publient, amb motiu d’aquests cicles, una trentena llarga 
de dossiers informatius -amb presentacions, bio-filmografies, fit- 
xes téeniques i treballs critics-, a més de gran quantitat de fulls de 
sessió. Aqüestes publicacions s’elaboren a partir de llibres i arti
cles publicáis préviament, amb treballs originals fets pel propi 
Cine-Club, per membres individualitzats de la seva Junta o per 
col.laboradors. També a partir de taules rodones o conferéneies.

A més dels cicles, també s’han dut a terme moites sessions fora 
del cicle: revisions i estrenes. Tasca aquesta -fonamentalment 
informativa- que, cada vegada, està esdevenint més necessària a 
la nostra ciutat, donada la penuria general de la programació a 
les sales comerciáis que, a Sabadell, no estrenen ja prácticament 
mai pel.licules en versió original subtitulada. La tasca informati
va -mai neutra, però, s’ha convertit en una de les feines indefugi- 
bles de l’Entitat.

. Ja hem dit que Cine Club Sabadell és un centre d’investigació i 
d’estudi. Per això hem intentât sempre poder comptar amb els 
millors especialistes que el tema tractat tenia. Lògicament hem 
topat amb una dificultat que ha esdevingut a vegades insalvable: 
els diners. Com és naturai, la nostra Entitat ha estât sempre -i és 
encara- deficitària. Tanmateix, ens han acompanyat per parlar de 
la seva obra Carlos Benito, Deimiro de Caralt, Jaime Chavarri, 
Llorenç Llobet-Gràcia, Pere Portabella, Alain Robbe-Grillet i 
Jacques Tati. També hem comptât amb la col.laboració de Jordi 
Amorós, Abraham Bengio, Claude Beylie, Josep del Castillo, 
Jean Collet, Christian Delacampagne, Tomás Delclòs, Ramon 
Font, José Luis Guarner, Joan Enric Lahosa, Miguel Marias, Se- 
gimon Molisi, Marcel Oms, Miquel Porter, Joan Pineda -que, a 
més, ens ha fet il.lustracions musicals i concerts al piano-, Joan 
Ripoll, Carlos Serrano de Osma i Josep Torrella.

Des del curs 74-75 es du a terme anualment un curset de cinema 
per a nois (de 10 a 14 anys, preferentment). També s’ha organit- 
zat, els darrers dos anys, un curset de cinema per a joves (de 14 a 
18 anys), que no té continuïtat aquest curs per dues causes: el cost 
que, sense ser excessiu, resulta inassumible per l’Entitat, ateses de i
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les seves altres despeses; i la poca motivació dels professors dels 
Instituts de B.U.P. i dels centres de F.P., a qui encara s’ha de 
convèncer de la importància cabdal que té el cinema -i, per exten- 
siô, el mon de la imatge- a la nostra societat.

Aquest Cine-Club assisti a totes les reunions de comarques que 
l’antiga Vocalia Catalano-Balear organitza a començaments dels 
setantes, quan, en plena febre de les sales d’art i assaig, el cine- 
clubisme de què parlàvem al principi d’aquest escrit estava ja en 
crisi. Assistiriem també a les assemblées generals dels anys se- 
güents i, fins i tot, a algunes de les de les darreries dels setantes. 
Una constatado: ni els nostres criteris eren els de la Vocalia ni el 
nostre tarannà el dels altres cine-clubs assistents. Els seus objec- 
tius i els nostres no coincidien. No per aixô som insolidaris. Mal- 
grat que segueixen havent-hi divergències de criteri amb Tactual 
Federado Catalana, hi continuem mantenint sovintejats contac
tes. I malgrat que no participem del corrent actual dels cine-clubs

-bastants d’ells convertits quasi només en centres d’exhibició-, es- 
tem disposats a col.laborar-hi, a la mesura de les nostres possibili- 
tats, en tot el que la nostra experiència pugui tenir d’útil.

Quatre sessions el curs 63-64, un centenar aproximat ais dar- 
rers cursos. Vint anys de feina i la mirada posada en el futur. Ci
ne Club Sabadell és una entitat privada finançada bàsicament per 
les quotes dels seus sods. Fa una mitjana de dues sessions setma- 
nals. Els seus locals de projecció son actualment T Auditor! de la 
Caixa d’Estalvis i el Teatre Municipal “ La Farándula” . La sessió 
en col.laboració amb la Filmoteca es fa al cinema Imperial. L’es- 
tatge social és a Tedifici de TObra Cultura de la Caixa d’Estalvis, 
carrer D’En Font, 1, 1er. pis. L’actual Junta de TEntitat está for
mada per Montserrat Berbel, Pere Cornelias, Joan Antoni Fer- 
ran, Jordi Graset i Jordi Jubanteny.

CINE CLUB SABADELL

Francese Trabai Benessat -  “L^any que ve
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/n les edicions de “ Quaderns Cre
ma” veiem reeditada Tobra de Fran
cese Trabai, “ L’Any que ve” obra 
que inicià el 1925 la col.leccio intitu
lada “ La Mirada” editorial mantin- 
guda per l’anomenat Crup de Saba
dell conegut ensems amb els noms de: 
Cor de Sta. Rita, i Crup Trabal, 
grup, que qui ara escriu, n’era un 
deis components. En aquells mo
ments  ̂restávem classificats com a un 
grup *que nodria una autoria de 
diguem-ne extemporániament, deso- 
cupats i que serviem plenament a uns 
estimuls d’alliberació i amb la preten
si© de servir a un nou sentit d’art 
autócton i que somniàvem amb un 
allunyament, recessió natural d’una 
societat conformista. Joan Oliver 
(Pere Quart), ens defineix com a 
“una colla donada, a més, a la plaga- 
sitat i a la facècia i que pretenia una 
revolució cultural i social, colla a la 
que Josep Carner batejà ampulosa-

ment amb el titol de: Contraria de 
l’Humor Suprasensible.

De la vida i fets d’aquest grup qui 
n’ha més encetadament descrit el fer i 
el desfer, fou l’Andreu Castells en 
l’obra meritòria de l’Art Sabadellenc 
i en el que s’inclouen els noms de: 
Francese Trabai, Armand Obiols, Ri
card Marlet, Antoni Vila Arrufat, 
Lluis Parcerissas, Joan Garriga 
(Joan David) i Miquel Carreras; per 
tant, a aquesta obra remeto el lector.

La revista TS, publicació de l’Aca- 
démia de Belles Arts de Sabadell i la 
d’Amics de les Arts de Terrassa en el 
n? 2 de Tany I i data Febrer del 1974 
inserté un article-interviu amb qui 
ara escriu aqüestes notes i que es una 
reafirmació de les dades inscrites per 
A. Castells. Aquest darrer classifica 
l’obra com que es traed d’un volum 
d’escándol per la mentalitat de públic 
i actors que té al seu favor, l’explo- 
sió, revolució i autodeterminació del 
que pot èsser TEscola d’Humor Sa- 
badellenca, a la qual no és excepció la 
plàstica.

Humor, naturalment, d’ala blan
ca, afeminat i enemic total del negre. 
L’Humor de “ L’Any que ve” que 
aleshores s’havia avançât trenta o 
quaranta anys i qe indigná els homes 
en aparença sensats, ais temerosos.

Més aprop deis nostres dies, Joa- 
quim Molas qualifica tal obra com a 
“extravagant” .

Un fons semidadaista incriminât a 
un surrealisme crea i a l’ensems di-

buixa aquest humor com un tast 
d’absoluta arbitrarietat i que estabi- 
litza el métode seguint el criteri enun- 
ciat al seu dia per Tristan Tzara (poe
ta romanés fundador del moviment 
Dadà) que a l’any 1916 pronuncià un 
manifest i que en un dels seus punts 
bàsics deixà escrit: “ Sóc contra els 
sistemes; el més acceptable de tots els 
métodes és el de no tenir-ne cap per 
principi” , insinuant que, el movi
ment DADA sols es proposa renovar 
les conscièneies, per tal de dur-les a 
un sentit de major responsabilitat” .

La gestació de “ L’Any que ve” no 
fou premeditada, el fet en si fou con
sequent ais moments en qué les con
verses entre companys giraven a Ten- 
torn de les intimes esgarrifances que 
simplement servien a un passar el 
temps i justificaven un acrobatisme 
surrealista i que pràcticament no tin
gué un franc arrelament, tota vegada 
que la col.lecciô subsegüent “ La Mi
rada” no segui en cap de les seves 
obres Thumorisme directiu, aixi, la 
recerca de formes representada per 
les de Josep Carner, Caries Riba, Pe
re Quart, Josep Pia, etc. àgils de 
composició, enfocaren uns camins en 
els que una actitud espiritual comple
tava una serenitat formalista i una se- 
renitat mediterrània, ben lluny de tot 
allò que defineix Textraversió.

Joan Garriga Manich

EL QUADERN MONOGRÁFIC dedicat al doctor MIQUEL CRUSAFONT i 
PAIRÓ, apareixerá a finals del próxim mes de mar?.
En aital número s’hi aplega un estol de col.laboracions -degudament i ámplia- 
ment il.lustrades- en les quals es glosen les múltiples facetes -humanes i 
cientifiques-d’aquest sabadellenc de renom universal.


